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Starania o utworzenie specjalnego funduszu na rzecz zabytków
ery  industrialnej  rozpoczął  1,5  roku  temu  Ruch  Autonomii
Śląska,  który  od  jesieni  ubiegłego  roku  współrządzi
województwem  śląskim.  Działacze  Ruchu  zebrali  dotąd  kilka
tysięcy podpisów pod petycją w tej sprawie.

W  kwietniu  specjalną  rezolucję  w  sprawie  Funduszu  przyjął
Sejmik Województwa Śląskiego, informuje „Portal Samorządowy”.
Radni zaapelowali do ministra kultury i dziedzictwa narodowego
o  niezwłoczne  podjęcie  starań  w  celu  powołania  Funduszu.
Podobną rezolucję przyjęła katowicka Rada Miasta.

Według katowickich radnych ani województwo, ani miasto nie są
w  stanie  udźwignąć  ciężaru  związanego  z  ochroną  i
rewaloryzacją  wielu  cennych  zabytków  poprzemysłowych  o
znaczeniu ponadlokalnym, wymagających znaczących nakładów.

Śląscy  samorządowcy  uważają,  że  fundusz  powinien  być
finansowany z budżetu centralnego. Argumentują, że w ostatnich
latach całkowitemu zniszczeniu lub częściowej dewastacji uległ
szereg  materialnych  świadectw  czasu  świetności  wielkiego
przemysłu – wśród nich bezcenne dzieła architektury i elementy
parku maszynowego.

Inicjatorzy powołania funduszu uważają, że niewielkie budżety
samorządów utrudniają lokalnym władzom skuteczne działanie na
rzecz  ochrony  tej  części  kulturowego  dziedzictwa.  W  tej
sytuacji  szczególna  odpowiedzialność  spoczywa  na  władzach
centralnych, których zaniedbania przyczyniły się do dewastacji
licznych obiektów industrialnych.
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Powołanie Funduszu Ochrony Zabytków Przemysłowych nie byłoby
precedensem. Od 1985 r. działa Narodowy Fundusz Rewaloryzacji
Zabytków  Krakowa,  który  mógłby  być  wzorem  dla  śląskiej
inicjatywy.

Resort kultury dotychczas nie skomentował tej inicjatywy.
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